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Referat fra møde i Hillerød Kommunes Grønt Råd  

29. februar 2024  

 

Deltagere: 

Stig Englund, Dansk Ornitologisk Forening (DOF) 

Jørgen Nielsen, Danmarks Naturfredningsforenings lokalkomité Hillerød (DN) 

Anna Thormann, Naturstyrelsen Nordsjælland 

Vibeke Hansen, Naturhistorisk Forening 

Inge Holding Christoffersen, Nordsjællands Landboforening 

Anne Mette Højgaard Schoeller, Friluftsrådet 

Kaj Larsen, Danmarks Sportsfiskerforbund 

Jørgen Jacobsen, Danmarks Jægerforbund 

Lene Lenz, Haveselskabet 

Vibeke Meno, sektionsleder for Natur, Miljø og Klima og formand for Grønt Råd 

Kirstine Thoresen-Lassen, Naturteamet og sekretær for Grønt Råd 

Referent: Vibeke Meno og Kirstine Thoresen- 

Lassen 

Dato: 29-02-2023 

Tid og sted: kl 16.00 på Hillerød Rådhus 

Afbud/ikke til stede:  

Esben Aarsleff, Museum Nordsjælland 

Jørgen Schultz, Hillerød Samvirkende 

Idrætsforeninger 

 

Emner Referat 

Velkommen Finn Hansen, nyt medlem fra Haveselskabet var forhindret i at komme til mødet. 
Lene Lentz deltog i stedet. Vi fik sagt godt farvel til Lene og byder Finn Hansen 
velkommen ved næste møde. 
 
Kirstine fortalte, at der med referatet fra dette møde ville blive sendt opdateret 
medlemsliste og genfremsendt mødedatoer for 2024. 
 
Grønt Råd opfordrer Museum Nordsjælland til at møde op til Grønt Råds møder. 
Grønt Råds medlemmer var glade for museets oplæg om udgravninger i Favrholm 
ved besigtigelsen i august 2023 i Favrholm.  
 
Det blev aftalt, at medlemmerne fremadrettet sender kortfattede afsnit om hvilke 
emner de vil orientere Grønt råd og forvaltningen om under det faste punkt ”bordet 
rundt”. De tilsendte afsnit vil blive sat ind i referatet.  
 
 
 
  



 

  Side 2/5 

Emner Referat 

Grønt råds 

valgte emner til 

dagens møde 

 

Grønt Råd 

fremlægger oplæg 

jf. Grønt Råds 

referat fra møde 

den 25. januar 

2024 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Foreningsmedlemmerne gav et sammendrag af deres 

møde den 25. januar. 

 

Grønt Råd gennemgik liste over emner der var nævnt i 

referatet fra møde den 25. januar og hensigtserklæring 

sendt til Natur, Miljø og Klimaudvalget (NMK-udvalget). 

Udvalget vil drøfte hensigtserklæringen ved møde den 3. 

april 2024. 

 

Hensigtserklæringen har  

- dels nogle tekniske input til forvaltningens daglige indsatser  

- dels nogle ønsker til kommunen om at afsætte ressourcer til øget 

serviceniveau, som vil forudsætte afsættelse af budget 

- dels nogle tilsagn om hvordan rådets medlemmer kan bidrage. 

 

Grønt Råd håber, at NMK-udvalget forholder sig konkret til 

hensigtserklæringen. 

 

 

Stier: ”Danmarks naturstier – en omvej værd” er nyt stort projekt 

samarbejde mellem Miljøministeriet ved Naturstyrelsen, Friluftsrådet og 

KL. Projektets mål er at der i årene 2024-2028 vil blive udviklet og 

igangsat initiativer hvor der vil  

- ske kortlægning af eksisterende rekreative stier og ruter 

- være udvikling af kvalitetsstandarder for rekreative og naturnære 

ruter. 

- gennemføres pilotprojekter og etablere nye stier og ruter. 

- Blive danne et nationalt netværk af rekreative og naturnære ruter. 

Der vil ske flg. samarbejder og formidling: 

- Sikring af varigt sekretariat i Naturstyrelsen til koordinering og 

videndeling. 

- Samarbejde med aktører som civilsamfundet, turismeaktører, 

kommuner og lodsejere. 

- Formidling af Danmarks naturstier rettet mod interessentgrupper 

og slutbrugere. 

Læs mere her om projektet https://naturstyrelsen.dk/ny-natur/friluftsliv-

og-kulturhistorie/danmarks-naturstier-en-omvej-vaerd 

Det er et eksempel på et tiltag som giver synergi med emne i 

hensigtserklæringen om stier. 

Bynatur: Bynaturstrategiens handlinger er implementeret i kommunens 

drift af udvalgte park- og vejrabatarealer. Forvaltningen modtager gerne 

fortsat input der kan rummes i driftsbudgettet. 

https://naturstyrelsen.dk/ny-natur/friluftsliv-og-kulturhistorie/danmarks-naturstier-en-omvej-vaerd
https://naturstyrelsen.dk/ny-natur/friluftsliv-og-kulturhistorie/danmarks-naturstier-en-omvej-vaerd
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Kommunens 

holdning og 

politisk 

standpunkt til 

Naturnationalpark

en samt status for 

projekter ift. 

Naturstyrelsen 

Ønske at Grønt 

Råd bliver 

orienteret om de 

angivne 

plejeinitiativer jf. 

Natur 2000-

handleplaner for 

planperioden 

2022-2027. 

 

 

Solceller: Den 28. februar 2024 var forslag til 

Kommuneplantillæg for større solenergianlæg og den 

tilhørende miljøvurdering Energiparker på Byrådets møde. 

Se referat her Byrådsmøde den 28. februar 2024 Forslaget 

kommer i 8 ugers høring og der bliver holdt et borgermøde 

d. 25. april i høringsperioden. 

 

Det blev diskuteret hvorvidt det er muligt for Grønt Råd at 

give en samlet anbefaling til politikerne. Natur, Miljø og 

Klimaudvalget har sagt, at en samlet melding fra Grønt 

Råd vægter højt.  

 

Biodiversitetsplan: Hvis der afsættes budget til 

biodiversitetsplan kan Grønt Råd rådgive og give 

anbefalinger. 

 

Der er ikke ændret ved byrådets holdning til hegn omkring 

den del af Gribskov der er udpeget som Naturnationalpark. 

Vibeke Meno orienterede om, at Byrådet ved møde den 28. 

februar har indstillet en mand og en kvinde til at sidde i 

den nye bestyrelser for Naturnationalpark Gribskov. Læs 

mere her om de nye bestyrelser, tidsplan mv her : 

https://naturstyrelsen.dk/vildere-

natur/naturnationalparker/naturnationalpark-gribskov 

 

 

Natura 2000 handleplaner for Gribskov, Esrum Sø og 

Snævret Skov og for Arresø, Ellemose og Lyngby mose 

kommer i 8 ugers offentlig høring. De konkrete 

plejeinitiativer er ikke kendt, og afhænger af om der 

kommer penge (Dut-midler) fra staten til plejeinitiativer.   

 

 

 

 

Anne Mette Højgaard Schoeller: Spørgsmål ang. J. Jensen: 

Vibeke Meno oplyste at der er borgermøde den 5. marts. 

Der starter en proces med en startredegørelse.   

 

 

Bordet rundt Lene Lentz (Haveselskabet): Frivillighedsprojekter ved 

Frivillighedscenteret. Deltager i klimahandledagen. 

 

Stig Englund (DOF): Høringsvar til Naturstyrelsens forvaltningsplaner for 

urørt skov. Høringssvar til 8 planer i Nordsjælland. Tre af dem ligger i 

Hillerød Kommune: Brødeskov, Gribskov, Freerslev Hegn. Har afgivet 

høringssvar til Naturstyrelsens Natura 2000 handleplaner. Favrhøj: 

Høringssvar til idéfasen afgrænsningsprojekt for miljøvurdering af Favrhøj. 

Info om Ørnens dag søndag d. 25. februar ved Arresø. En stor succes med 

mange deltagere.   

Indstilling til bestyrelsesmedlemmer (én mand og én kvinde) til 

Naturnationalpark Gribskov bliver valgt. 

https://dagsordener.hillerod.dk/vis?Referat-byraadet-d.28-02-2024-kl.18.30&id=fc4fa578-a9a4-437e-8e6c-f3bd4ee98510
https://naturstyrelsen.dk/vildere-natur/naturnationalparker/naturnationalpark-gribskov
https://naturstyrelsen.dk/vildere-natur/naturnationalparker/naturnationalpark-gribskov
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Jørgen Jacobsen (Danmarks Jægerforbund): Samlet p.t. rævefælder op. 

Der er opsat 30 minkfælder i kommunen. 

 

Inge Christoffersen Holding (Nordsjællands Landboforening): 

Landboforeningen er optaget af CO2 afgift jf. Svarre-udvalgets rapport. 

Andre emner: Udtagning af lavbundsjorde, Boringsnære 

beskyttelsesområder (BNBO): BNBO forhandlingerne i Hillerød Kommune 

er vanskeliggjort af holdning hos parten HOFOR (Hovedstandsområdets 

Forsyningsselskab), som ikke ønsker at følge de erstatningsrammer, der 

er fastsat af Taksationskommissionen. 

 

Faunastriber – Der er holdt møde i arbejdsgruppen og i Agrovi. Der er 

tilmeldingsfrist nu og frem til 7 april. Læs mere om projektet her 

https://nola.dk/indsatsomraader/natur-biodiversitet/nordsjaellandske-

faunastriber/ 

 

Jørgen Nielsen (DN): Informerede om at DN har afgivet diverse 

høringssvar til planer mv., herunder til Naturstyrelsens forvaltningsplaner 

for urørt skov.  

 

Vibeke Hansen (Naturhistorisk Forening): Henviste til foreningens 

hjemmesiden med info om aktiviteter. Ilderprojekt i samarbejde med 

Jægerne. Godt samarbejde.  

 

Anne Mette Højgaard Schoeller (Friluftsrådet): Fortalte om projekt med 

stier og om det nye projekt ”Danmarks naturstier – en omvej værd”.  

 

Kaj Larsen, Sportsfiskerforbundet: Det bliver desværre ikke muligt at 

tælle gydegravninger i år på grund af den megen regn. Vandet i Havelse å 

systemet er de fleste steder totalt usigtbar, på grund af alt det sediment 

der eroderer fra brinkerne samt sand fra dræn og afstrømning fra 

markerne. Desværre har det en negativ indvirkning på æggenes 

overlevelse i gydebankerne. Kaj glæder sig til at gå i gang med 

restaureringsprojektet i Bramaholmgrøften. 

 

Anna Thormann (Naturstyrelsen Nordsjælland): Urørt skov- 

forvaltningsplaner er i høring. Søborg Sø – der har været klager der er 

hjemvist, så derfor går projektet i gang igen. 

Naturnationalparken- der skal nedsættes bestyrelser. Det bliver 

spændende om bestyrelsen beslutter om der skal sættes elge ud eller ej 

Det er en flertal i bestyrelsen for Gribskov Naturnationalpark der skal 

besluttes om der skal sættes elge ud.  

 

Kommunen: 

Mange henvendelser om meget vand, både i by og på land og i søer.  

Natur, Miljø og Klimaudvalget (NMK-udvalget) har bedt forvaltningen om 

en sag om hvad kommunens handlemuligheder er omkring det meget 

vand. 

 

https://nola.dk/indsatsomraader/natur-biodiversitet/nordsjaellandske-faunastriber/
https://nola.dk/indsatsomraader/natur-biodiversitet/nordsjaellandske-faunastriber/
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Dagsorden til NMK-udvalget møde 5. marts blev gennemgået: 

Colstrupgrunden 

Nordisk Perlite- status 

Forskønnelsespulje – hvor foreninger kan søge om forskønnelse og 

biodiversitet 

Genbruge materiale på genbrugsstationen. 

Rørlagte vandløb 

Vandløbsregulativer 

BNBO – status 

 

Af aktuelle projekter sker der afbrænding af naturarealer som naturpleje i 

marts og april. Der er et godt samarbejde med DN-Hillerød og borger om 

et uglekasseprojekt i Hillerød Øst. 

 

Emner til næste 

møde 

Til næste møde den 11.juni: forberedelse til mødet med NMK-    udvalget 

hvor hensigtserklæring bliver drøftet.  

 

Evt. emne til besigtigelsestur. Natura 2000 område 

 

 

Evt. Der vil til referatet blive vedlagt medlemsliste og mødedatoer i 2024. Endvidere kort 
der viser de Natura 2000 arealer der ligger i Hillerød Kommune, da placering blev 
efterspurgt til mødet. 

Der blev foreslået at det kunne være hensigtsmæssigt at indsætte en næstformand 
(valgt blandt de deltagende foreninger) til at udgøre et formandskab i Grønt Råd. 
Vibeke Meno oplyste at hun sidder som formand. Der fremkom synspunkter om at 
et fælles formandskab kunne styrke det samlede fokus på opgaver i Grønt Råd og 
samspillet give positive synergieffekter, idet vi ønsker at Rådets virke skal stå 
stærkere.   

 


